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این روزها شاهد پدیده هایی در دنیای پول هستیم که در مقابل آن واکنش ها 
و رویکردهــای متفاوتی را می بینیــم. پدیده هایی مانند نات کوین و همســتر و 
تمایل مردم به این کوین ها که گفته می شــود ســبب شــده اند تعداد زیادی از 
افرادی که در فضای رمزارز فعالیتی نداشته اند وارد این فضا شوند و حتی برای 

خریدوفروش کوین های خود در صرافی های رمزارزی شروع به فعالیت کنند.
آمارهایی دربــاره ورودهــای جدید به واســطه نات کوین بــه فضای رمــزارز ارائه 
می شــود و عــده ای ایــن میــزان ورود کاربــر جدیــد را به فــال نیــک می گیرند و 
کوین هایی مانند نات کوین و همستر را کاتالیزورهایی برای آشنایی کاربران جدید 
با فضای رمزارز می دانند. برخی دیگر هم از پیامدها و ریسک هایی می گویند 
که این کوین ها ممکن است ایجاد کنند. در اغلب رسانه های تخصصی فقط 
شــاهد شــرحی بر ظاهر این کوین ها هســتیم و همچنــان مخاطب ســردرگم 
می ماند که چه اتفاقی در حال رخ دادن است، موضوع مهم است یا می تواند 

بدون توجه به این کوین ها به زندگی آرام خود ادامه دهد.
این وضعیت احساسات گوناگونی را در مخاطبان و دنبال کنندگان موضوع به 
وجود می آورد؛ احســاس عقب ماندن از یک پدیده، سردرگمی درباره آینده و 
گاهی نگاهی عاقل اندر سفیه داشتن به کسانی که غرق در پدیده مالی جدیدی 

شده اند.
برای ما که در حوزه مالی و فناوری فعالیت می کنیم این فضا بســیار آشناست. 
اولین تجربه شــخصی من به دهه 13۸0 و پدیده گلد کوئســت برمی گردد. بعد 
پدیده هایی مانند سکه ثامن یا پدیده شاندیز و نمونه های دیگری که مدتی مردم 
را به خود مشغول کرد؛ عده ای پولی به جیب زدند و عده ای ناکام و متضرر شدند.
درک اینکه چرا یک پدیده جهانی نو در یک جغرافیای خاص تب می شود نیاز 
به مطالعات اجتماعی دارد. قرار نیســت اینجا تحلیل کنیم که چرا ما جاذب 
چنین پدیده هایی هستیم، اما به نظرم ما در دل یک تحول جدی قرار گرفته ایم؛ 
تحولی که سال هاســت درباره آن شــنیده ایم، ولی یا تجربــه ای از آن نداریم یا 

تجربه هایمان انگشت شمارند.
ما بیت کوین را به عنوان یک سیستم پرداخت فردبه فرد شناختیم؛ رمزارزی 
که با آرمان حذف واسطه های مرکزی خلق شد تا سیستم پرداخت فردبه فردی 
ایجاد کند که هیچ ســازمان مرکزی توان دخالــت و مدیریت در آن را نداشــته 
باشد. به علل گوناگون تا به  حال چنین آرمانی تحقق نیافته و خیلی محدود 
و احتمالاً فقط در بین بیت کوین ماکسیمالیست ها تجربه پرداخت روزانه با 

بیت کوین اتفاق افتاده است.
امــروز آنچــه در پلتفرم ها به شــکل مبادله خودرو بــا نات کوین دیده می شــود 
شــاید در نگاه اول یک شــوخی بی مزه باشــد، اما با نــگاه یک آینده پــژوه، این 
آینده پرداخت است. درست است که نات کوین توزیع شده نیست و جایی در 
آرمان های بیت کوین ندارد و با گسترش آن در بین مردم هم نمی توانیم امیدوار 
باشیم که کاربرانش بلاکچین یاد بگیرند یا در رمزارز عمیق شوند، اما تمایل به 
مبادله با این کوین ممکن است نشان از این داشته باشد که پدیده پرداخت 
فردبه فرد با ابزاری خــارج از کنترل سیســتم مرکزی در ایران با ســرعتی بیش 
از سایر نقاط دنیا گسترش یابد. از کجا معلوم شــاید ما از پیشروان پرداخت 

فردبه فرد در دنیا باشیم.

مینا والی

مدیرمسئول

عکس جلد: نسیم اعتمادی
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اقتصاد نوآوری در هفته گذشته
تپسی:تپسیشاپگمانهزنیرسانههاست

برخــی رســانه ها خبــری مبنــی بــر اینکــه بــه 
زودی ســرویس جدیــدی توســط تپســی بــا 
نــام »تپسی شــاپ« راه انــدازی خواهــد شــد، 
منتشر کرده اند؛ به دنبال پیگیری های کارنگ 
از تپســی، روابط عمومی این مجموعه اعلام 
کرد، تپســی درباره ایــن موضوع هیــچ خبری 
اعلام نکرده و رســانه ها در انتشار این خبر به 
گمانه زنی و شــنیده های خود اکتفــا کرده اند. 
تپســی اعــلام کــرد بــه محــض قطعی شــدن 
خدمات جدید، به صورت رســمی موضوع را 

اعلام می کند. 

پایانکشمکشقیمتگذاریبلیتهواپیما

 
وزارت راه و شهرســازی، در پــی نامــه رئیــس 
دیــوان عدالــت اداری، از تعیین نــرخ و کنترل 
قیمت بلیت هواپیما منع شد. این تصمیم با 
تأکید بر اجرای رأی صــادره از هیئت عمومی 
دیوان عدالت اداری گرفته شده است. دیوان 
عدالت اداری اعلام کرد: »نرخ گذاری در حوزه 
حمل ونقل هوایی موضوع نرخ گذاری تکلیفی 
دولت قــرار نمی گیــرد و عرضــه و تقاضــا نرخ 

خدمات را تعیین می کند.«

انتشــارگزارشــیحــاویپیشــنهادهابــه
رئیسجمهورآینده

مرکــز پژوهش هــای اتــاق بازرگانــی ایــران بــا 
همــکاری اتــاق بازرگانــی تهران گزارشــی 
بــا عنــوان »آینــده اقتصــاد، تولیــد و بخــش 

رئیس جمهــور  بینش هــای  خصوصــی: 
آینــده و پیشنهادها« منتشــر کــرده و در آن 
ضمن ارائه تصویری از شــرایط فعلی کشور و 
چشم اندازهایی که می توان برای آینده در نظر 
گرفت، پیشنهادهایی به نمایندگی از بخش 
خصوصــی در راســتای بهبــود وضعیــت بــه 

رئيس جمهور آینده ارائه داده است.

بازداشت۴روزهیکشهروندبهدلیلخطای
دیوار

پلتفرم »دیــوار« اعلام کــرده که بــروز خطایی 
نرم افزاری در آن باعث شــده در پاسخ به یک 
استعلام قضایی، به اشتباه نشانی اینترنتی 
)IP( نادرســتی را گــزارش کنــد و موجــب 
بازداشــت یــک شــهروند بــه مــدت چهــار 
شبانه روز شود. دیوار ضمن عذرخواهی بابت 
این اشــتباه، اعلام کرده که با جبران خسارت 
و دلجویی توانسته رضایت شــهروند مذکور 
را جلب کند، اما احتمــال داده که این خطای 
نرم افزاری برای افراد دیگری نیز مشکلاتی به 

وجود آورده باشد.

ریالدیجیتالدرکیشعملیاتیمیشود

 
بانک مرکزی از عملیاتی شدن ریال دیجیتال 
در جزیره کیــش خبــر داد. طبق اعــلام بانک 
مرکزی مشتریان شبکه بانکی از تیرماه 1403 
می توانند بــدون اســتفاده از پول های کاغذی 
یا کارت   های بانکــی به ســادگی از طریق کیف 
پول ریال دیجیتال و تنها با اسکن بارکد تولید 
شده توسط نرم افزارهای ارائه شده، خریدهای 
خود را انجام داده و یا نسبت به انتقال وجه به 

کیف پول سایر مشتریان اقدام کنند.

فلایتودی،برترینفروشندهپروازهایامارات
درایرانشد

فلای تــودی رتبــه یــک فــروش پروازهــای 

هواپیمایــی امارات شــد. این پلتفــرم، فروش 
آنلاین خرید بلیت هواپیما، قطار و رزرو هتل 
را انجام می دهد. هواپیمایی امارات برنامه ای 
برای تقدیــر از شــرکت های گردشــگری که در 
فــروش بلیــت هواپیمایی ایــن ایرلایــن فعال 
هســتند در نظــر گرفتــه اســت. ایــن شــرکت 
هواپیمایی، هر ساله با اهدای تندیس هایی به 
برترین فروشندگان پروازهای خود در ایران، از 

خدمات آنها قدردانی می کند. 

برگــزاریالــکاماســتارزبــاحمایــتریاســت
جمهوریوسازمانفناوریاطلاعات

  
رویــداد الکام اســتارز در حاشــیه نمایشــگاه 
الکامپ امســال بــا حمایت معاونــت علمی 
ریاست جمهوری و سازمان فناوری اطلاعات 
کشور برگزار می شود. دبیر الکام استارز 1403 
در مصاحبــه بــا روابط عمومــی نصــر تهــران 
استقبال از این رویداد را خیره کننده دانسته 
اما آمار دقیق و روشــنی از تعــداد حاضران در 
این رویــداد ارائه نکرده اســت. بــه گفته دبیر 
الکام اســتارز ســالن های ۸ و 9 در اختیــار این 

رویداد قرار گرفته است.

رایزنینصــربــاوزارتارتباطاتبــرایحضور
پرقدرتدولتدرالکامپ۱۴۰۳

کم تر از دو هفته مانده بــه الکامپ، مذاکرات 
نصر کشور برای حضور دولت در این رویداد، 
در جریــان اســت. هفته گذشــته رضــا باقری 
اصل، معاون وزیر ارتباطات طی جلسه ای با 
حضــور رئیــس نصــر کشــور، سرپرســت 
دبیرخانه نصر کشور، دبیر نصر تهران و دبیر 
اجرایی الکامپ آخرین وضعیت برگزاری این 
نمایشگاه را بررسی کردند. در نتیجه مقرر شد 
نسبت به رایزنی برای حضور نهادهای دولتی 

اقدامات لازم انجام شود.

خبر
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فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال از 
 دولت آینده
چه می خواهند؟

نشست کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران با عنوان »بحث و بررسی درباره انتظارات 
فعالان حوزه نوآوری و دانش بنیان از دولت آینده« برگزار شد. در این نشست، با توجه به نزدیکی انتخابات 

ریاست جمهوری، فعالان حوزه اقتصاد نوآوری و دانش بنیان به بیان دغدغه ها و مطالبات خود از دولت آینده پرداختند. 
اینترنت و چالش های به وجود آمده به دلیل فیلترینگ، از جمله موضوعاتی بود که مکرر در این نشست از سوی 

فعالان اقتصادی مطرح شد. چالش تعدد تنظیم گران، مهاجرت نیروهای انسانی و شرکت های حوزه نوآوری، 
دخالت حاکمیت در جزئيات فعالیت کسب وکارها، امنیتی شدن فضای کسب وکاری، ناامیدی در میان فعالان 

حوزه نوآوری و بحث های مرتبط با بیمه و مالیات از جمله موضوعاتی بودند که در این نشست مطرح شدند.

اینترنت؛ مطالبه پرتکرار 
فعالان حوزه اقتصاد 

دیجیتال و دانش بنیان

رئیس کمیســیون تحول، نوآوری و بهــره وری اتاق ضمن 
تأکیــد بــر اینکــه یکــی از مأموریت هــای اصلــی اتــاق 
مطالبه گری است، عنوان کرد: »برهمین اساس تصمیم 
گرفتیم از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتــال و دانش بنیان 
دعوت کنیم که دیدگاه شان را بشنویم و موارد مطرح شده 
را بــه صــورت اولویت بنــدی شــده، در اختیار رســانه ها و 
نامزدهای انتخابات ریاســت جمهــوری قرار دهیــم و در 

اقتصاددیجیتالدرمرکزتوجهتنظیمگران
در ابتدای این نشســت رضا قربانــی، نایب رئیس کمیســیون تحول، 
نوآوری و بهــره وری اتــاق بازرگانــی تهران بــه معرفــی و ارائه گزارشــی از 
فعالیت های این کمیسیون پرداخت. قربانی در ادامه ضمن اشاره به 
تفاوت های حوزه اقتصاد دیجیتال با ســایر حوزه های صنعتی گفت: 
»اقتصاد دیجیتال پس از رشــدی که در 10-12 ســال گذشــته داشــته، در حــال حاضر به 
نقطه ای رســیده که مورد توجه تنظیم گران قرار گرفته اســت.« در ادامه مازیار نوربخش، 

رویداد
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رویداد

آینده نیز این مطالبات را از دولت پیگیری کنیم.«

قانونبهبودمستمرمحیطکسبوکار
 سعید رسول اف دیگر نایب رئیس این کمیســیون بیان کرد: »یکی از 
مطالبات کلیدی ما می تواند این باشد که قانون بهبود مستمر محیط 
کسب وکار به عنوان یکی از پایه های اساسی  برای ارتباطات بخش های 
مختلف حاکمیتی و بخش خصوصی در دســتورکار دولت آینده قرار 
گیرد و ما به عنوان نمایندگان تشکل ها و فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف حداقل 

نقش مشورتی خود را داشته باشیم.«

فناوریرادستکمنگیرند
 در ادامه فرزین فردیس، عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران گفت: 
»خواهشم از هر کدام از عزیزانی که قرار است سکان دولت را به دست 

بگیرد این است که فناوری و نوآوری را دست کم نگیرند.«
او بــا تأکید بــر اینکــه فنــاوری تمدن ســاز و تمدن برانــداز اســت، اظهار 
کرد: »سال ها پیش برخی فکر می کردند نفت آمریکا تمام می شــود و به دنبال آن قدرت 
ما در جهان بیشــتر خواهد شــد. فنــاوری کاری کرد کــه آمریکا اکنــون یکــی از بزرگ ترین 

تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و صادرکنندگان نفت شده و این قدرت فناوری است.«

فیلترینگبهخواستههایشنرسید
 افشــین کلاهــی، عضــو هیئــت نماینــدگان اتــاق بازرگانــی تهــران نیز 
خواســته های اصلــی فعــالان ایــن حــوزه را در ســه رده شــجاعت در 

تصمیم سازی، محیط کسب و کار و زیرساخت دسته بندی کرد.
او در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به بحث فیلترینگ گفت: 
»نمی توان فناوری را دور زد و کسانی که فیلترینگ را انجام داده اند نیز به خواسته هایشان 
نرسیدند.« کلاهی ادامه داد: »درباره  محیط کسب وکار صحبت زیادی وجود دارد و یکی از 
آنها تصمیم های خلق الساعه است. بحث بعدی بیمه و دارایی و همچنین مشکلاتی است 
که در حوزه صادرات و واردات داریم. بهتر اســت حاکمیت به جای دخالت در گزینه های 

موجود پلتفرم ها به بهبود زیرساخت ها بپردازد.«

احترامبهحقمالکیت
 حســین ریاضی، بنیان گذار صنایع ارتباطی پایا، موضــوع مالکیت و 
امنیتی شــدن حوزه ICT را چالش های مهمی دانســت که در 1۵ سال 
گذشــته بــه وجــود آمده انــد. او بــا بیــان اینکــه در ســال های گذشــته 
خصوصی ســازی انجام نشــده، بلکه مالکیــت از دولت به بدتــر از آن 
منتقل شده افزود: »ما به دنبال وضعیت ایده آل نیستیم. همین که به موقعیت 1۵ سال 

پیش برگردیم، برایمان خوب است.«

کیکاقتصادبایدبزرگشود
 بهنــاز آریــا، مدیرعامــل گــروه شــرکت های کهکشــان و نایب رئیــس 
هیئت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران و عضو شورای 
مرکزی آن، در بیان مطالبات خود گفت: »در حوزه فناوری اطلاعات از 
این موضــوع بســیار صحبت می شــود که صنعــت فنــاوری اطلاعات 
صنعتی زیرساختی بوده و در واقع زیرساخت سایر صنایع است، اما نگاهی که به فناوری 

اطلاعات وجود دارد، نگاه اقتصادی نیست.«
او ادامه داد: »یکــی از بزرگ ترین مطالبات بخش خصوصی، بزرگ کردن کیک اقتصادی 
صنعت فناوری اطلاعات اســت. اکنون اعدادی که در صنعت فناوری اطلاعات استفاده 

می شــود شایســته ایــن صنعــت نیســت. خدمــات و 
تجهیزات این حــوزه که در حــال مبادله هســتند نیز در 
جایگاه مناسب خود قرار ندارند. به ویژه در حوزه خدمات 
به این دلیل که ملموس نیســتند، مشکل واقعی نبودن 
اعــداد را در حــوزه فنــاوری اطلاعــات داریم. پــس یکی از 
نکات بسیار مهم، واقعی شمردن اعداد صنعت فناوری 
ارتباطات و صنایع ذیل آن است و باید برای آن کار جدی 

شود.«

تنظیمگرانمتعددوناهماهنگ
 حسین اسلامی، مدیرعامل شرکت 
رمیس و عضو هیئت مدیره ســازمان 
نصــر تهــران در ادامــه این نشســت 
گفت: »چند موضوع اساسی وجود 
دارد که بهتر است نامزدهای انتخاباتی درباره هر کدام از 
آنها اعلام موضــع کنند و اگر رئیس جمهــور در هر کدام 
اختیاری ندارد، از هم اکنــون اعلام کنند. این موضوعات 
شامل فیلترینگ، تنظیم گران متعدد و ناهماهنگ، نگاه 
نامزدهــای انتخاباتــی بــه رمزارزهــا، امنیــت اطلاعــات، 
مهاجــرت شــخصی و ســازمانی و وارد بــورس شــدن 
کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتال می شــود. ایــن اعلام 

موضع نیز نیازمند به چالش کشیده شدن است.«

کاربردهاوخدماتنوینمجوز
دانشبنیاننمیگیرند

 محمــد آذری، عضــو هیئت مدیــره 
شرکت پردیس دیبا اندیشان در بیان 
مطالبات خود در حــوزه دانش بنیان 
مطــرح کــرد: »اکنــون محصــولات 
فیزیکی دانش بنیان به راحتی ممیزی و تأیید می شوند، 
اما یک قسمت مغفول مانده درباره خدمات و محصولات 
دانش بنیان این اســت که کاربردهــا و خدمات نوینی که 
ارائه می شــوند مجوز دانش بنیــان نمی گیرند، زیــرا توان 
ممیزی و قضاوت این بخــش از محصولات دانش بنیان 
وجود ندارد و خواسته ما این است که این موضوع بررسی 

شود.«

بهوزیرمقتدرنیازداریم
 مســعود شــکرانی، مدیرعامــل گروه 
داده ورز جویــا و عضــو هیئت مدیــره 
نظــام صنفی رایانــه ای اســتان تهران 
اظهار کرد: »صنعت فناوری اطلاعات 
به یــک وزیر مقتدر نیــاز دارد کــه از آن محروم هســتیم. 
اکنون قوانیــن وارداتی بــه وزارت صمــت مــی رود و در آن 
وزارتخانه دیدگاهی درباره فناوری وجود ندارد و لازم است 
تمامی امور صنف در وزارت مربوط به خود بررسی شود.« 
او گفــت: »بحث دیگــری کــه باید بررســی شــود، قدرت  
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اکوسیستم

صنف با تغییر عجولانه 
اساسنامه نصر تهران 

همراهی نکرد
اساسنامه پیشنهادی هیئت مدیره سازمان نصر تهران رد شد. مجمع  عمومی فوق العاده سازمان نظام 

صنفی رایانه ای استان تهران، روز یکشنبه ۲۷ خردادماه در سالن شهید قندی وزارت ارتباطات برگزار شد و با وجود 
تلاش برای تصویب این اساسنامه، هیئت مدیره دوره هفتم نتوانست در اولین مجمع خود رضایت صنف برای تغییر 

اساسنامه را جلب و اکثریت قابل  قبول را کسب کند.

اساسنامه نشان می دهد تنها تغییر پیشنهادی مربوط 
به تبصره 3 ماده ۷ اساسنامه  سازمان نظام صنفی بود 

که در سال 13۸3 به تصویب رسیده است.
ماده ۷ اساســنامه به حــق رأی افــراد در مجامع عمومی 
ســازمان می پردازد. این ماده در اساســنامه سال 13۸3 
در سه تبصره تنظیم شد که در تبصره 3 این ماده درباره 
افراد حقیقی عضو این سازمان، این حق در اختیار آنها 
قرار می گرفــت تا بتوانند در رأی گیری شــاخه مشــاوران 

تغییرپیشنهادیچهبود؟
طبق پیش نویسی که چهار روز پیش از نشست مجمع 
نوبت دوم منتشــر شــده بــود، هیئت مدیــره فعلی نصر 
تهران نشان داد که نه با اساســنامه الگو که نصر کشور 
ارائه کرده کاری دارد و نه ارزشی برای اساسنامه ای قائل 
است که در سال 1400 به تصویب 90درصدی حاضران 
در اولین مجمع فوق العاده نصر تهران رسید. بررسی های 

نگاهی به آنچه 
در مجمع  عمومی 
فوق العاده 
سازمان نظام 
صنفی رایانه ای 
استان تهران 
گذشت

میثم 
سلیمانی

سردبیر
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 قرار در بی قراری
 میراثی که باید

پاس داشت
هنر زیستن در بحران و به  تعبیری »قرار در بی قراری« خاص فرهنگ ایران بوده و لازم است دوباره احیا شود. 

این جملات را محمد بهشتی، ایران شناس و فرهنگ پژوه در نشستی با عنوان »ایران آینده و نقش نوآوران در آن« 
مطرح می کند؛ نشستی که به تسهیلگری میترا فردوسی، پژوهشگر ارتباطات نوآوری در بخش نکستیشن 

اینوتکس ۲۰۲۴ انجام شد و در آن قدمت نوآوری در ایران، وضعیت کنونی آن و آینده ای که باید برای خود رقم بزند 
بررسی شد. نسبت اکوسیستم نوآوری ایران با جامعه، یکی از محوری ترین موضوعات این نشست بود.
بهشتی باور دارد که ایران امروز از آن نوآوری خاص خود فاصله گرفته و فقط در مسیری پیش می رود که 

کشورهای دیگر در غرب پیش از این رفته اند. او از مثال های قنات و بادگیر گفت که نشان دهنده نوآوری ایرانی 
هستند. در ادامه گزارش کارنگ از این نشست را می خوانید.

محمد بهشتی 
در نشست ایران 
آینده و نقش 
نوآوران در آن 
مطرح کرد

داستان اصلی
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سرمایه گذاری

هم آوا هنوز 
زنده است؟

گروه سرمایه گذاری هم آوا به تازگی روی استارتاپ »متعهد« سرمایه گذاری کرده است. متعهد یک 
استارتاپ حقوقی است که برخی از خدمات خود را با تکیه بر فناوری تازه هوش مصنوعی ارائه می دهد.

هم آوا در سال های اخیر نسبت به گذشته خود حضور کم رنگی در حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر داشته است. به 
گفته سهیل عباسی، معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا، سرمایه گذاری های اخیر این گروه، 

گرچه کمتر از گذشته بوده، اما به خاطر اتفاقاتی که برای کارخانه نوآوری هم آوا افتاد، زیر سایه خبری آن قرار 
گرفت و دیده نشد.

معاون نوآوری هم آوا: 
سعی کردیم موتور 
سرمایه گذاری مان 
را به طور کامل 
خاموش نکنیم

ماجرایسرمایهگذاریهمآواروی
متعهد

هم آوا بعد از مدتی کم رنگ بودن در دنیای سرمایه گذاری 
خطرپذیر، تصمیــم گرفت روی پلتفــرم حقوقی متعهد 
سرمایه گذاری کند. سهیل عباسی دلیل این شرکت برای 
سرمایه گذاری اخیر خود را این طور توضیح داد: »هم آوا 

برای هر یک از تصمیمات سرمایه گذاری خود یک فرایند 
مشــخص و مــدون دارد. کار ســرمایه گذاری بــا عبــور از 
لایه های مختلف غربالگری می شود و براساس برخی از 

شاخص ها تصمیم گیری می کنیم.« 
او ادامه داد: »تیم متعهد توانســت از غربالگری های ما 
عبور کند. البته حدود دو ماه با تیم مذکور مذاکره کردیم و 
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ماجرای فیلیمو و 
فیلیمیوم؛ روابط عمومی 

بد یا بازی اشباع بازار؟
بحث پلتفرم »فیلیمو« با »فیلیمیوم« به دلیل تشابه اسمی آنها و اظهارنظر ساترا در این باره که به نحوی جانب 

فیلیمیوم را گرفت، در شبکه های اجتماعی بازخوردهای متفاوتی داشت. ماجرا از آنجا آغاز شد که چند روز پیش پلتفرم 
فیلیمو به فعالیت پلتفرم فیلیمیوم واکنش نشان داد و در اطلاعیه ای با عنوان »فریب نخورید«، از مخاطبانش خواست 

که پلتفرم تازه فیلیمیوم را با فیلیمو اشتباه نگیرند.

نگاهی به 
قوانین 
مالکیت فکری 
در ایران

فیلیمو در این متنی که در صفحه اینستاگرام خود منتشر 
کرده، گفته که ساترا با وجود شکایت های مردمی به دلیل 
این تشابه نام تجاری، واکنشی نداشته و از کنار آن عبور 
کرده است. فیلیمیوم در واکنش به این اطلاعیه فیلیمو 
گفته است که نشان تجاری اش از ترکیب دو کلمه »فیلم« 
و »پریمیوم« به دســت آمده و ادعــای فیلیمو نمی تواند 
وجاهتی داشته باشد. ساترا نیز در جوابیه ای که منتشر 
کرد، اقدام فیلیمیوم را قانونی خواند. پیش از این کارنگ 
در گزارشــی ماجرای پیش آمده میان این این دو شرکت 

فعال در حوزه پخش فیلم آنلاین را شرح داده است.

تبلیغفیلیمیومبهوسیلهفیلیمو؟
برخی از کاربران شــبکه های اجتماعی این اقدام فیلیمو 
را نوعی »روابط عمومی بد« توصیف کردند که به نحوی 

باعث معرفی بیشتر فیلیمیوم شده است.
کاربری در اینستاگرام نوشته است: »من که می گویم اینها 
جفت شان یکی است، وگرنه چرا فیلیمو باید در بیانیه اش 
به درصــد تخفیف رقیب هم اشــاره کند؟ بــه نظرم اینها 
بازی های اشباع بازار است تا رقیب دیگری وارد نشود.« به 
نظر می رســد پلتفرم فیلیمیوم نیز از فرصت پیش آمده 
استفاده کرده؛ چون در بخشی از جوابیه خود به فیلیمو، 
از ارائه بسته های محتوایی ارزان قیمت خود گفته است.

اتهامایجادانحصارگرایی
در این میان برخی کاربران، فیلیمو را پلتفرمی خوانده اند 
که خود از پلتفــرم دیگری کپی بــرداری کــرده و اکنون هم 
پلتفرمی آمده و از روی آن کپی کرده و با این منطق، حقی 

برای ادعای فیلیمو قائل نشده اند.

تنظیم گری




